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J E G Y Z Ő K Ö N Y V

Készült: Gádoros  Nagyközségi  Önkormányzat  Képviselőt-testületének 2013. 
január 21-én 17 órától megtartott Közmeghallgatásáról

Az ülés helye: Közösségi Ház Gádoros, Kossuth u. 42.

Jelen vannak: Dr. Prozlik László polgármester,
Dr. Kishonti András alpolgármester, Bencsik Sándorné, Fábri István, 
Kozmer Imre, és Papp János települési képviselők, 50 fő lakos

Jelen volt tanácskozási
joggal meghívva: Varga József jegyző,

Libor Zsoltné pénzügyi csoportvezető,
Tóth Tibor igazgatási csoportvezető

Dr. Prozlik László tisztelettel köszönti a közmeghallgatáson megjelenteket. Külön köszönti az 
1.)  napirendi  ponthoz  meghívottakat,  az  Alföldvíz  ZRt.  Dél-békési  Területi 
Üzemmérnökségének vezetőjét Krizsán Györgyöt, az Euro-Aszfalt Építő és Szolgáltató Kft. 
részéről  Kiss István projektmenedzsert  és Papp Zoltán építésvezetőt.  Megállapítja,  hogy a 
Képviselő-testület határozatképes, mert 5 fő jelen van. Maronka Lajos és Papp János jelezte 
távolmaradását.  Jegyzőkönyv-hitelesítőnek  Bencsik  Sándorné  és  Fábri  István  települési 
képviselőket  javasolja,  akiknek  a  személyét  a  testület  egyhangúlag  elfogadja. 
Jegyzőkönyvvezetőnek Bálint  Krisztinát javasolja, mellyel  a testület  egyhangúlag egyetért. 
Megkérdezi, ki ért egyet a meghívóban szereplő napirendi pontok megtárgyalásával azzal a 
módosítással, hogy a második és harmadik napirendi pontot egyszerre tárgyalják – és utána 
lesz kérdés feltevésére lehetőség? A meghívóban szereplő napirendi pontok megtárgyalásának 
módosításával a Képviselő-testület 5 igen szavazattal egyetért. 

Dr. Prozlik László elmondja, hogy Magyarország helyi önkormányzatairól szóló törvény 54. 
§-a szerint a Képviselő-testület évente legalább egyszer, előre meghirdetett közmeghallgatást 
tart,  amelyen  a  választópolgárok  és  a  helyben  érdekelt  szervezetek  képviselői  közérdekű 
kérdést  és javaslatot  tehetnek.  A törvény a közmeghallgatás  intézményesítésével  biztosítja 
tehát  a  választópolgároknak,  hogy  a  közmeghallgatás  során  a  közérdekű  kérdéseiket  a 
Képviselő-testületnek  tehetik  fel,  és  mondhatják  el  javaslataikat,  így  azok  nem az  egyes 
képviselők, tisztségviselők és az apparátus útján jutnak el a testülethez, hanem közvetlenül.

1.) Szennyvízberuházás állásáról tájékoztató
 
Dr. Prozlik László úgy hiszi, hogy az elmúlt majdnem öt évben a községet eléggé szorosan 
érintette  az  a  beruházás,  amely  a  község  életében  eddig  a  legnagyobb  beruházás.  2008. 
március 6-a olyan mérföldkő, amikor a község akaratából, a többség akaratából a Képviselő-
testület  egy  KEOP  pályázatot  nyújtott  be  Gádoros  nagyközség  szennyvízcsatorna  és 
tisztítótelep megépítésére. Majdnem egy év telt el, amikor tájékoztatást kaptak arról, hogy az 
első fordulós pályázat nyert. 2009. március 25-én írták alá az ezzel kapcsolatos szerződést. 
Akkor kezdődött meg az igen heroikus munka a szakemberek és az önkormányzat részéről. A 
második fordulós pályázatot 2011. március 3-án nyújtották be, június 3-án kaptak értesítés, 
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hogy ezen a pályázaton nyertek.  Az eredménye ennek az volt,  hogy Gádoroson 87 %-ban 
kiépülhet  a  szennyvízcsatorna  rendszer  és  önálló  szennyvíztisztító  mű.  A  kiviteli 
szerződéseket 2011. novemberében írták alá, februárban indultak a kivitelezési munkák, ami 
szinte 8 hónap alatt megvalósult.
Ezt követően átadja a szót az Euro-Aszfalt Építő és Szolgáltató Kft. projektmenedzserének, 
Kiss Istvánnak.

Kiss István üdvözli a megjelenteket. Elmondja, a szennyvízcsatorna szerződés aláírása 2011. 
december  5-én történt,  a kivitelezés  március  16-án kezdődött  olyan formában hogy ekkor 
történt a felvonulás, az anyagok megérkezése, az alvállalkozóik kiválasztása és magának a 
projektnek  a  megindulása.  A  tervezési  fázisban  szennyvíz  gravitációs  csatorna  tervezett 
állapota  26.279,2  folyóméter  volt,  1726  bekötéssel,  9011  méter  nyomóvezeték 
megépülésével.  5  átemelő  körzetre  bontották  Gádorost.  A  megvalósítás  során  megépült 
gravitációs  csatorna 26.521 folyóméter,  1726 házi  bekötés.  Kicsivel  hosszabbra  sikerült  a 
művezeték, valószínű, hogy a vízművek elhelyezkedése folytán. Nagy volumenben történt a 
kivitelezés.  Talán  kevés  olyan  utca  volt,  ahol  nem  dolgoztak  munkagépek,  nem  történt 
csatornafektetés.  Párhuzamosan  történt  gravitációs  csatornaépítés,  nyomóvezeték  építés  és 
mind az öt övezetnek az átemelők süllyesztése, építése.
Decemberre  is  áthúzódtak  az  építési,  aszfaltozási  munkák.  Készre  jelentették  az  elkészült 
gravitációs  csatornát  és  a  hozzá  tartozó  összes  átemelőket.  A készre  jelentés  közepette  a 
minősített dokumentációk átvizsgálása mind a mérnökszervezet mind az üzemeltető részéről a 
mérnökük elfogadása után a csatorna műszaki átadása-átvétele megtörtént. A csatornának is 
történt  próbaüzeme,  amiben  közreműködik  az  Alföldvíz  ZRt  részéről  az  Orosházi 
Üzemmérnökség. Őket bízták meg azzal, hogy segédkezzenek a csatorna próbaüzemének a 
lefolytatásában. 
A szennyvíztisztító telepről elmondja, a szerződéskötés 2011. november 14-én megtörtént. A 
szennyvíztisztító  telep  esetében  a  folyamatos  egyeztetéseket  és  a  jól  bevált  üzemeltető 
gyakorlatokat  figyelembe  véve  bizonyos  áttervezések  történtek,  amiket  folyamatosan 
egyeztetni kellett, és újra be kellett adni vízjogi engedély módosításra. Az új és módosított 
vízjogi engedélyüket 2012. május 11-én kapták meg. Ekkor kezdhették elkészíteni azokat a 
dokumentumokat,  amiket  a  mérnökszervezet  részére  a  megrendelő  és  az  üzemeltető 
bevonásával le kellett adni átnézésre. A jogerős vízjogi engedély és a mérnök jóváhagyásával 
2012.  június 11-én kaptak engedélyt  arra,  hogy ezt  a  művet  elkezdhetik  úgy,  hogy olyan 
engedélyek,  nyilatkozatok  birtokában  vannak,  ami  alkalmas  arra,  hogy  felépítsék.  A 
szennyvíztelep tervezésénél egy 400 m3/nap kapacitású szennyvíztisztító műre vállalkoztak a 
közbeszerzés  tárgyában.  Ez  egy  olyan  tisztítási  technológiával  rendelkező  mű,  ahol  egy 
eleven iszapos,  oxidációs mélybefúvásos rendszer kerül ki  építésre,  amely egy vegyszeres 
foszforeltávolítást, és biológiai tisztítást fog alkalmazni. Holnapi napon egy műszaki bejárás 
fog történni a szennyvíztisztító telepen az üzemeltető és a mérnökszervezet részéről, ahol ha 
esetlegesen  előforduló  bármilyen  műszaki  problémák  lesznek,  amik  a  próbaüzem 
megindulásához  szükséges,  azok  az  elhárítását  fogják  elvégezni.  Február  elejére  kérték  a 
próbaüzem elindítását jogszabály szerint. Kisebb hibák kijavítása után február 1-jével indulhat 
a  próbaüzem.  Bíznak  benne,  hogy  nagy  megelégedésre  fog  ez  történni,  mert  egy 
komfortosabb,  szennyvízelvezető  csatornával  rendelkező település  lesz.  Az ingatlanok egy 
kicsit komfortosabbá válnak, hogy megépült Gádoroson ez a hálózat. A tisztítási technológia 
is olyan lesz, ahol nem fogják tovább szennyezni a környezetüket. A szennyvíztisztító telep 
tisztított  szennyvize  a  Mágocs-éri  gyűjtőcsatornába  érkezik.  Az  első  feltétel,  hogy  a 
monitoring kutak első vizsgálata megtörtént. Nagyon szépen köszöni a lakosok megértését, 
azt a hozzáállást, amit ez idő alatt megtapasztaltak. Bízik benne, hogy megelégedésükre fog 
válni,  hogy  megépült  ez  a  szennyvízcsatorna,  használják  egészséggel,  és  hogy  jó  és 
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problémamentes lesz. Garanciális jogaikhoz hozzátartozik az utak helyreállítása. Elég nagy 
sár alakult  ki  a hó elolvadása  után.  Azon vannak,  hogy minél  hamarabb ezeket  orvosolni 
tudják, 8 órától 16 óráig a Bajcsy utca 53. szám alá be lehet menni problémákkal,  ezeket 
orvosolni fogják minden esetben. Ha bármi kérdés van, áll rendelkezésre.

Dr. Prozlik László elmondja, a kivitelezőnek bizonyos tekintetben mások az érdekei, mint a 
beruházónak,  éppen ezért  a  PU szervezetben mérnököt  kell  alkalmazni,  amely mérnök az 
önkormányzat  érdekeit  képviseli.  A  szervezettel  összhangban  együtt  dolgozó  leendő 
üzemeletető  az  Alföldvíz  ZRt,  aki  viszont  az  önkormányzat  érdekeit  képviselte  olyan 
szempontból, hogy megfelelő minőségű, megfelelő garanciával minél hosszabb élettartamú 
mű  épüljön.  A  kivitelezési  munkák  kezdetétől  az  Alföldvíz  ZRt.  részt  vett  ezeken  a 
megbeszéléseken. Külön köszöni, hogy azt a munkát segítették, hogy ilyen mű épüljön, ami 
feltehetően  jó  pár  évig  gond nélkül  fog  üzemelni.  Megkéri  Krizsán  Györgyöt,  mondja  el 
tájékoztatóját.

Krizsán György elmondja, mint a Békés Megyei Vízművek kezdték el ezt az ügyet felügyelni, 
mint  az  Alföldvíz  ZRt  képviselője  van  jelen.  Nem  váltott  menet  közben  üzemeltetőt  az 
önkormányzat,  a Békés Megyei  Vízművek utódja az Alföldvíz ZRt. Üzemeltető szervezet, 
akik  Békés  és  Csongrád  megyében  66  településen  nyújtanak  vízmű-szolgáltatást,  a  66 
településen  belül  vízellátását  és  vízszolgáltatást.  25  településen  szennyvízelvezetést  és 
tisztítást.  Reményei  szerint  a  26.  település  is  bekapcsolódik,  ez  pedig  Gádoros  település. 
Három részre van osztva a megy, észak, közép és dél. Ő a Dél-békési Területi Mérnökséget 
vezeti. Ehhez 25 település tartozik. A 25 település Battonyától Eperjessel bezárólag öleli ezt a 
22 Békés megyei és 3 Csongrád megyei települést. 
A projekt során minden fázisban meg vannak a szereplők, a tervező szerepe,  a kivitelező 
szerepe, a mérnökszervezet szerepe, aki az egész művet felügyeli és ellenőri. Valamikor belép 
az üzemeltető is. Ahogy a nagy könyvben meg van írva, ha mindenki mindent jól csinál, az 
üzemeltető a végén oda érkezik és a tökéletesen jól megépített művet átveszi és üzemelteti. 
Azok a beruházások szoktak viszonylag jól  sikerülni,  ahol a kezdetektől  fogva a jövendő 
üzemeltető  részt  vesz.  Az  már  a  tervezés  stádiumát  is  jelenti.  Nem  volt  ez  másképp 
Gádoroson  sem.  Az  önkormányzat  bevonta  őket  a  pályáztatás,  kivitelezés,  ellenőrzés 
stádiumába. Sokszor nem volt súrlódásmentes ez. Itt egy olyan mű valósul meg, ami nem 
rövid távú, nem kis értékű. Ennek a műnek hosszú évtizedeken keresztül jól kell szolgálnia a 
lakosságot.  Ez  két  nagy  részre  osztható.  A  csatornahálózat  és  a  tisztítótelep.  Egyik  sem 
létezhet a másik nélkül, hisz szennyvíztelep hiába épült volna, ha nem épül hozzá csatorna. 
Fordítva is így igaz. Ez egy zöldmezős beruházás. Sajátossága az, hogy hiába épült meg a 
csatorna, ha a telep nincs olyan készültségi fokban, és nincs olyan minősítése, hogy megfelelő 
és el tud kezdeni tisztítani, akkor önmagában a rendszer jósága nem ad okot arra, hogy abba a 
rendszerbe szennyvíz kerüljön. Ha a központi szemle olyan brutális és nagyon-nagyon durva 
dolgokat  nem  hoz  ki,  akkor  a  szerény  véleményük  szerint  a  szennyvíztisztító  telep 
próbaüzeme február 1-jével elindulhat.
A telep próbaüzeme magával vonja azt, hogy szennyvizet kell neki tisztítani. Onnantól kezdve 
a telep csak akkor tud próbaüzemet kezdeni, ha fokozatosan a szennyvizek is rákerülnek. Ezt 
kell  nagyon  pontosan  és  frappánsan  összehangolni.  Ahhoz,  hogy  a  telep  próbaüzeme, 
minősítése  sikeres  legyen,  minimum  feltétel,  hogy  minimális  mennyiségű  víznek  ki  kell 
kerülni. Ez a telep 400 m3/nap kapacitású. Ez a telep önmagában igényli,  hogy 150 m3-ig 
szennyvízzel tud beindulni. Alapvetően biológiai telep, a tisztítást azok a mikroorganizmusok 
fogják végezni, aminek kell az utánpótlás és kell a mennyiség. Ha sikeresen megtörténik a 
február  1-jei  próbaüzem  beindítás,  attól  a  naptól  fogva  a  megépült  házi  vezetékek 
rácsatlakozását minél előbb meg kell kezdeni. A házi bekötések kiépítését is el kell kezdeni, 
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melyek eddig a pillanatig nem indultak meg. A házi vezetékek minősítésében jól felfogott 
lakossági érdekek miatt részt vettek. A házi vezetékekre is kőkemény minősítési feltételek 
vonatkoznak. Vallja, hogy egy mű a ház falától a szennyvíztelepig egy komplex mű. Ha ah 
utcán, a közterületeken a csatornarendszerrel  kapcsolatban kemény követelmények vannak, 
akkor az egész komplex művet nem szabad elrontani azzal,  hogy a házi vezetékekre nem 
fordítottak kellő hangsúlyt.
A kb. 1700 ingatlan házi vezetéke is huszonvalahány km szakaszt takar. Mintegy 400 ingatlan 
tulajdonos  érezte  úgy,  hogy  jelen  pillanatig  a  házi  vezetékét,  azaz  az  első  ütemet  a 
rácsatlakozás nélkül kiépítette. Ez a 400 tulajdonos olyan helyzetben van, ha minden sikeres, 
akkor február 1-jétől annak a csomópontnak a kialakításával az ő szennyvize onnantól fogva 
nem  a  szennyvízgyűjtőbe  folyik,  hanem  kifolyik  a  közüzemi  csatornába.  A  többieket 
serkentik,  hogy  jelentkezzenek,  építsék  ki  a  rendszerüket.  Minden  egyes  olyan  kérdésre 
válaszol, amire tud, még a kényelmetlenekre is. 

Dr. Prozlik László megkérdezi a jelenlévőket, van-e kérdés és vélemény az elhangzottakkal 
kapcsolatban?

Berki  Mihály  elmondja,  sok  helyen  átvágták  az  utakat  általában  útkereszteződéseknél.  A 
közúthoz  tartozó  utakon jó minőségen elkészült  a  helyreállítás,  a  Kossuth és  a  Fő utcán. 
Elkészült az átvágásoknál is. Lehet, hogy az időjárás a bűnös ebben, de az átvágásoknál nem 
azt az aszfaltkeveréket használták, amit a Fő vagy Kossuth utcán, hanem szárazon bekevert 
anyaggal töltötték fel, és bedöngölték. Gondolja, hogy hő hatására megszilárdult volna ez az 
anyag,  de  nem így történt.  A sok esőtől,  hólétől  a  85 %-a  be  van süllyedve  ezeknek az 
átvágásoknak. A kocsi kerekei is kiverik ezt a frissen berakott porszerű anyagot. Gondolja, 
hogy ezt fogják orvosolni. Sokan nem értették ennek a logikáját. A saját költségeikre kell a 
javítást elvégezni. Furcsának tartja, hogy abba is beleszólnak, amit utána ők fizetnek. A gerinc 
amikor épült, nem lehetett csatlakozni a bejövő gerincre, amit behoztak a telekhatáron. Ez a 
lakosságnak abszolút nem jó, mert még egyszer ki kell ásni, és rá kell csatlakozni. Nem tudja, 
hogy arra a plusz munkára miért volt szükség?

Kiss István elmondja,  Gádoros  legnagyobb területén  igazából  makadám burkolatú  utakkal 
találkoztak,  kivétel  a Fő utca, a magyar  közút tulajdonában lévő utak és az önkormányzat 
kezelésében lévő gyűjtőutak, amik aszfaltosak. Nekik is van nyilvántartásuk. A bejelentéseket 
várják, a mostanit köszöni szépen. A kollégája sok utcát fejből tud. Ezeket természetesen a jó 
idő  beálltával  teljes  mértékben  az  eredeti  állapotnak  megfelelően  makadám burkolattal  el 
fogják látni. Ahol nagy csapadék volt,  biztos beszivárognak. Teljesen tökéletesen úgy sem 
lehet megcsinálni, hogy ne süllyedjen meg a csatornaszakasz feletti földmű. Kéri, hogy minél 
többen  menjenek  be  az  irodájukba,  hogy  minél  több  információ  legyen,  hogy  ezeket  a 
dolgokat a jó idő beálltával helyreállítsák.  Azok a dolgok, amik balesetveszélyesek, akkor 
azonnal el fogják hárítani, hogy közlekedni tudjanak az autók. 
Békéscsabán  rákötöttek  páran,  elindították  a  rendszert  tiszta  vízzel,  ekkor  kiderült,  hogy 
fekáliás víz ment a vezetékbe.  Békéscsabán az ellen az ember ellen büntetőfeljelentést  tett 
közveszély okozása miatt.

Krizsán  György  elmondja,  ha  egy  szabályt  alkotnak,  és  az  a  szabály  bizonyos  szinten 
garanciákat  nyújt  arra,  hogy  szennyvíz  vagy  víz  ne  kerüljön  addig  a  közüzemi 
csatornarendszerbe, a bekötőidom tisztító idomától a telepig terjedő szakaszra az jó.
A kivitelező el tudná mondani, hogy egy-egy ismételt kamerás vizsgálat vagy víztartás próba 
milyen költségelemekkel jár. Szakmailag és jogilag sem ért egyet azzal, ha azt mondják újra 
ki kell ásni. Ha a bekötővezetéket megépíti a gerincvezetékkel együtt a kivitelező, és elföldeli, 
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ha valaki a házi vezeték egyes ütemezéséhez felhatalmazást kapott, szépen megépítheti ezt a 
vezetéket. Attól a fél-egy méteres szakasztól kivéve a házi vezeték másik végéig. Nem kell 
azt  eltakarni.  Nem mondta  sosem,  hogy takarják.  Ahová beteszik  a  lábukat,  mindig  kellő 
időben figyelmeztetik arra a fogyasztókat, hogy mi a műszaki elvárás és milyen eljárási rend 
szerint  tegye.  Van,  aki  előresietett  és  nem  ezeket  az  eljárásrendeket  tartotta  be.  Ilyen 
panaszokkal  nagyon  sokszor  találkozott.  Ilyen  esetben  mindig  visszakérdezte,  hogy miért 
kezdték el addig, amíg nem kapott arra vonatkozóan valamilyen fajta jelzést. A Békés Megyei 
Vízművek  logóval  ellátott  lapot  kellő  helyen,  kellő  időben  minden  egyes  háztartásba 
eljuttatott.  Ha valaki  nem türelmetlen,  és  betartja  az azon lévő információkat,  akkor  nem 
tartanának ott, ahol néhány esetben tartanak. Nem kerülhet anyag a hálózatba, csapadék- és 
talajvíz is tud problémát okozni.

Havrán Pálné elmondja, az ő ingatlana ebbe a rendszerbe nincs beépítve. Ott zajlott le minden 
a  háza  hátuljánál.  Volt  akkora  dübbenés,  hogy  az  asztalon  a  poharak  megcsörrentek.  A 
mestergerendája megmozdult. Meg van repedve a ház. Mikor térítik meg a helyreállítást? A 
Dózsa  utcán  a  terület  tele  van  kaviccsal.  Ha ott  végigtolja  a  fűnyírót,  az  tönkremegy.  A 
jövedelméből nem tudja azt megcsináltatni. Abból mikor lesz valami? Mikor hozzák helyre a 
házát? 22 évig azért  dolgozott  ő és a gyerekei,  hogy helyrehozzák. Most omlik a vakolat. 
Kívülről, belülről reped.

Kiss István elmondja, ha megkereste őket ezzel a panasszal, akkor biztos, hogy kérték, hogy 
ne csak szóban, hanem írásban is tegye meg panaszát, amit természetesen a cég biztosítási 
jogászai felülvizsgálnak. Meg fognak jelenni, meg fogják vizsgálni ezt a problémát, vagy kárt, 
ami a felszólaló hölgyet érinti. Ha ez a bejelentés megtörtént, utána fog kérdezni a biztosítási 
jogászuknál , hogy hol tart ez az ügy, lett-e kártalanítva, lett-e felülvizsgálva, lett-e szakértő 
bevonva.  Ha nem,  akkor  ígéri,  hogy fog választ  adni.  A füvesítési  dologgal  kapcsolatban 
elmondja, ha másnak is lenne ilyen problémája, tavasszal meg fog történi az út és a közterület 
rendbetétele, mert most még sáros. Az a közterület, ami a kivitelezéshez tartozott.

Havrán Pálné elmondja, volt nála egyszer egy hölgy ezzel kapcsolatban. Le is fényképezte a 
mestergerendáját, ami alá van támasztva egy vasgerendával. Fel van térképezve az egész ház 
belülről.  Kívülről nem csinált  semmit.  Azt ígérték,  január közepén jönnek vissza.  Kétszer 
jelzett a budapesti központ felé levélben és telefonon.

Kiss István 8 napot kér, hogy ere bármilyen hivatalos választ kapjon tőlük.

Brachna Lajos  elmondja,  november  végén volt  a  biztosítós  hölgy és  egy úriember  náluk, 
lefényképezték a kárt és leírtak mindent. Azóta nem írtak egy sort sem.

Palai József kérdése, a kivitelezési munkákra, az útfelújításokra és a szennyvíztelepre mennyi 
a garancia?

Kiss István elmondja, az elkészült csatornahálózatra 2018. november 30-ig van biztosítás és 
garancia. Ugyanez vonatkozik a telepen belül. A csatorna és a hozzá tartozó út is és minden a 
környezetben.

Jámborcsik László, kéri a tájékoztatást, hogy a kőagyag csöveket milyen ágyba kellett volna 
tenni,  paraméterekre  kíváncsi.  Tudomása  szerint  nagyon  sok  helyen  előfordult  olyan 
probléma, hogy készre kivitelezték a lakosok, majd kiderült, hogy nem megfelelő ágyazatba 
kerültek  a  csövek.  Ha  esetleg  a  2018-as  évet  követően  csőtörés  következik  be  a  nem 
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megfelelő ágyazat  miatt,  ebből  adódhatnak-e problémák? Voltak olyan szakaszok,  ahol  ki 
kellett ásni.
Többször szó volt az üzemeltetőről. Nem olyan biztos abban, hogy koncessziós szerződés lesz 
ebből. Törvényi módosítás van folyamatban, vagy már meg is történt. Állami monopóliummá 
teszik  ezt  a  szennyvízkérdést.  Jelen  pillanatban  nincs  elfogadott  üzemeltetője  a 
szennyvíztisztító  telepnek  és  a  szennyvízhálózatnak.  Reményei  szerint  a  lakosság  érdekét 
nézve reméli, hogy sokáig nem is lesz, ha lesz, akkor megfelelő szerződés keretében, hogy ne 
járjanak  úgy,  mint  az  ivóvíz-hálózattal,  hogy nem képeznek  rekonstrukciós  alapot.  Ezt  a 
Képviselő-testületi tagoknak mondja. Olyan megfelelő szerződés keretében fogják ezt átadni, 
hogy  a  lakosok  15-20-30  év  múlva  ne  szembesüljenek  azzal  szennyvíz  ügyben,  mint  az 
ivóvízhálózattal  kapcsolatban.  Krizsán  úr  mondta,  hogy  szórólapokkal  tájékoztatták  a 
lakosságot, és hogy akik kivitelezték, ők is hibásak. Ebben közreműködtek azok a kivitelezők, 
akik presszionálták az idős embereket, hogy megcsinálják X összegért. Utána kiderült, hogy 
nem olyan lejtés  van,  nem olyan cső.  Erre  oda kellett  volna figyelni.  Nyilvánvalóan nem 
elsősorban az Alföldvíz ZRt-nek, hanem a kivitelező cégnek, és a község vezetésének. Van, 
ahol kiásatják, újra ki kell fizetni, persze, hogy háborognak.

Kiss István az ágyazattal kapcsolatban elmondja, ennek a kivitelezésnek nagyon sok irányban 
kellett  figyelnie  az  ágyazatot.  Az  ágyazat  meghatározása  minősítési  és  mintavételi  terv 
alapján történt, amiben le voltak írva, hogy különböző helyeken talajvízszint süllyesztéssel, 
nyílt víztartással vagy vízmentes munkaárokban milyen és milyen formájú, szemcsenagyságú 
anyag építhető be. Bízik benne, hogy ilyen nem történt meg. Ha ilyenre sor került volna, a 
műszaki ellenőr ellenőrzése kapcsán, építésvezető kollégája sem vette észre ezt a dolgot. Erre 
két esély van. Ha biztosra tud egy ilyet,  hajlandó arra, hogy kiássák ezt a csatornát, ha az 
ágyazati anyagot meg fogja találni, annak a költségét viselni kell. Nagyon szívesen, áll elébe.
Az alvállalkozók esetleg építettek ilyen belső rendszereket. Az, hogy alvállalkozói szerződése 
egyik pontja sem rendelkezik azzal, hogy nem csinálhat ilyet. Amikor a koordinációs ülésen 
erre szó került, az alvállalkozókat leállította, aláírásokkal tudomásul vette, hogy nem építhet 
belső rendszereket.

Krizsán  György  elmondja,  valóban  történt  az  a  malőr,  hogy  a  vállalkozóknak  bizonyos 
ráhatással és főleg idősebb fogyasztókat sikerült „bepalizni”. Ez nem azt jelenti, hogy csak 
azért, mert ez  megtörtént, a műszaki elvárásaikat felpuhították. Kérték, hogy az ilyet tűzzel-
vassal tiltsák. Mindegyik alvállalkozónak nem foghatta a kezét. Volt olyan alvállalkozó is, 
akitől  megszabadultak,  és  nem vitte  végig a  dolgot.  Azon kell  számon kérni,  hogy olyan 
alapokat állítson elő, ami műszakilag megfelelő. Minden egyes ilyen fogyasztónak elmondta, 
hogy attól  nem tud eltekinteni,  ha  30-40 cm-re  van a  cső,  de  ha megmondják  a  generál 
kivitelezőt, presszionálja arra, hogy menjen vissza és csinálja meg. Ha vannak még ilyenek, 
ahol  az  alvállalkozók  emberei  munkaidő  után  vagy  munkaidőben  elvégezték,  akkor  azt 
jelezzék. Mindenképpen azon lesz a kivitelező, hogy kijavítsa. 
A  munkagödör  nyitva  tartásával  kapcsolatban  elmondja,  nem  hasznos  és  jó  dolog,  csak 
próbált  reflektálni,  hogy még egyszer kiásni elméletileg nem kell.  Ha valaki nagyon aktív 
volt, gondolhatta, hogy 3-4 hónapig ne legyen nyitva a munkagödör. Ahol eddig üzemeltetett, 
sok olyan művet vett át, amit nem ilyen rendszerrel vettek át. Ez jól bevált, jól működik. Ezek 
a rendszerek a legkorrektebb rendszerek. Bármikor tudja tartani érte a hátát. Február 1-jétől, 
amikor  a  próbaüzem  beindul,  nem  ők  fognak  üzemeltetni.  A  hat  hónapos  próbaüzem  a 
kivitelező  sara.  Azért  bízza  meg  őket,  mert  vízjogi  létesítési  engedély  előírja,  hogy  a 
próbaüzemet is csak jogosítvánnyal rendelkező szakcég végezheti. Egy szerződést kell majd 
kötni a településsel. Nem gondolja, hogy a Képviselő-testület nem tartja őket méltónak arra, 
hogy üzemeltessenek. Az a roló lehúzódott,  hogy egy település önállóan üzemeltessen vízi 
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közművet.  A  parlament  elfogadott  egy jogszabályt,  hogy legalább  150.000  főhöz  köti  az 
üzemeltetést.  Ha nem őket, akkor hasonló nagyságrendű céget kell megbízni. Nem csak és 
kizárólag állami cégek, önkormányzati tulajdonban lévő cégek is üzemeltethetnek a jelenlegi 
állapot szerint. A fő paraméter a fogyasztószám és az auditáció. Az a cég, aki ezt csinálja, az 
megfeleljen azoknak a követelményeknek, amiket előír az energiahivatal. Az Alföldvíz ZRt. 
jelen pillanatban ennek megfelel. Abban gondolkodnak, hogy a próbaüzem lezártát követően 
is fognak tudni üzemeltetni. Lehetett volna képezni úgynevezett fejlesztési alapot, csak akkor 
nem ennyi  lett  volna a vízdíj  hosszú-hosszú éveken keresztül.  Így is magas a vízdíj,  ha a 
működési  költségen  kívül  még  a  fejlesztési  alap  is  bekerült  volna,  akkor  ennél  sokkal 
magasabb vízdíjak és szennyvízdíjak lettek volna a megyében.

Brachna Lajos elmondja, ők bejelentették, de amikor megnézték, azt mondták rá, hogy úgy 
rossz, ahogy van. Hoztak egy cseréplécet, mint mérőeszközt, ami két helyen be volt jelölve 
ácsceruzával. Az övék 53 cm-re volt, nem 60 cm-re. Ha 20 cm földet húzat rá, akkor meg lesz 
a 60 cm is. Azt mondták, úgy nem jó. Nem tőlük vette meg a csövet, hanem itt a vasboltban, 
az sem volt megfelelő minőségű. Megjött a papírja, hogy jó a cső. Akkor most mi van?

Krizsán György elmondja, ha egy olyan árokra ránéz, és látja, hogy nem megfelelő fektetési 
mélységű, azt meg lehet állapítani az utcáról is. Valóban van egy léc etalon. Kéri, hogy ezt a 
fórumot  ne  arra  használják  fel,  hogy  vitatkoznak.  A  szóban  forgó  házi  vezetéket  nem 
megfelelőnek minősítették.  Ráírták a jegyzőkönyvre,  ha kijavítják a hiányosságokat,  akkor 
átveszik. Elmondja, neki nincs csőgyára, a szolgáltatónak sincs csőüzeme. Van az Alföldvíz 
ZRt-nek egy Pannon Pipe raktáráruháza, ahol lehet megfelelő minőségű csöveket kapni, ami 
mechanikailag  is  bírja.  Ha ezt  a  csövet  kérdezik  meg,  akkor  a  jó  minőségű csövet  annyi 
pénzért  meg  lehetett  volna  venni,  mint  azt  a  csövet,  ami  nem megfelel  minősítéssel  oda 
beépült. Az a cső hosszú távon nem megfelelő. Az a gyár gyárt szabványos és hulladékcsövet 
is. Ez a cég létezik, gyárt jó csövet is, ez a szóban forgó cső nem az volt. El tudták érni a jó 
cső készítőjénél, hogy olyan árengedményt adjon Gádoroson és máshol is csak kimondottan a 
települési önkormányzatok számára, azoknak a vállalkozóknak, akik ebben a projektben részt 
vesznek.

Szép István elmondja, aki a belső részen nem tud rákötni, a portán belül, vagy egyáltalán nem 
építette ki ezt a részt, az december 31. után is részesül ebben a kedvezményben?

Krizsán György elmondja, ha igaz, hogy február 1-jétől elindul a próbaüzem, akkor mindenki 
újra fog egy szórólapot kapni tőlük. A szórólapon minden le van írva, hogy ki, mikor, mit 
csináljon, és mit ne csináljon előbb. Ha sikeres lesz február 1-jén a próbaüzem, annyiban fog 
eltérni  a  most  élő  szórólaptól,  hogy  mindenki  egy  ütemben  foghat  hozzá  a  munkának. 
Onnantól kezdve ezt a műszaki tartalmat kell meglépni, ami egyébként a mostani szórólapban 
is benne van, egy ütemmel, hozzáfog, megépíti, nyitva hagyja az árkot, kijönnek, átveszi.
Jelen  állás  szerint  az  van,  hogy  aki  az  első  ütemét  a  házi  vezetéknek  megépítette,  a 
próbaüzemet úgy számították, hogy január első napjaiban megindul. Optimisták, hogy február 
1-jén megindul.  Azt  gondolják,  hogy valahogy megsegítendő,  ezeket  a  fogyasztókat,  akik 
január  31-ig  első  ütemben  a  házi  vezetékét  megépítette,  és  január  30-ig  rákötött  volna  a 
csatornára,  abban az is  benne van, aki egy ütemben építi  meg,  az a próbaüzem végére,  6 
hónapig  nem  fizet  csatornadíjat.  Logikusnak  tarja,  hogy  ha  nem január  4-én  indul  be  a 
próbaüzem, akkor aki február 28-ig egy hónappal kitolva köt rá a csatornarendszerre, akik az 
első  ütemet  beépítették,  azok  benne  vannak  a  kedvezményezettekben.  Aki  február  2-án 
megépíti, és 28-ig ráköt, azzal honorálják, hogy nem fizet csatornadíjat 6 hónapig. Ha -8, -10 
fok van, az a próbaüzem indítását kizárja. Papíron el lehet indítani próbaüzemet. -8 fokban ez 
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a telep nem indítható be. Mindenki tudja, hogy decemberi, január, februári projekt, abban kell 
bízni, hogy nem -10 fokok lesznek.

Fábri István a kedvezményhez annyit fűz, úgy tudja, hogy ebben az országban a próbaüzem 
alatt  sehol nem szednek díjat.  A legutóbbi  Képviselő-testületi  ülésen is felvetette  ezt.  Azt 
javasolja,  hogy addig,  amíg  próbaüzem van,  addig  ne  kerüljön  sor  szennyvízcsatorna  díj 
beszedésére.  Ez lett  volna a kérése és javaslata  is.  Másik felvetés  a  bekötésekhez történő 
becsatlakozáshoz,  illetőleg  a  fém  fedőlapok  és  betongyűrűkhöz  kapcsolódik.  Többen 
megkérdezték, hogy miért csak ott csinálják meg, ahol a kerítés közepén van. Ha oldalt van, 
ugyanúgy meg kellene csinálni. Nem tudja, hogy ez a gondolat eljutott-e másokhoz. 
Kerti csapok használatával kapcsolatban elmondja, nyilván az elfolyó víz után kell fizetni a 
szennyvízcsatorna díjat. Voltak, akik locsoltak, nagyobb állattartók vannak. Lesz lehetőség 
arra, hogy ezek ne kerüljenek a díjazásba? A február 1-jei próbaüzem indulás elegendő lesz 
arra, hogy a téli próbaidő teljesüljön? Ez azért is fontos, hogy minél többen csatlakozzanak, 
hogy a próbaüzem eredményes  legyen.  Ha nem lesz a  téli  időszakban annyi  üzemeltetés, 
akkor nem tudja, mi lesz. 
Elhangzott a Képviselő-testületi ülésen egy olyan lehetőség, hogy valószínű, hogy az állam 
önerejét megemelik 83 %-ról 90 vagy 92 %-ra körülire. Ez egy jelentős dolog. Szeretne erről 
hallani,  hogy ez hogyan is áll.  Gádorosi lakosok vagy jogi személyek számára ez mit fog 
eredményezni?

Kiss István elmondja, az engedélyes, a mérnök által jóváhagyott kiviteli tervük szerint azokba 
a kapubejárókba javasolta, hogy keréknyom közepébe kerüljön, hogy véletlenül se hajtsanak 
rá. Azokat terv szerint öntvényfedlappal és betongallérral kellett kivitelezni. A zöldterületen 
elhelyezkedőket  műszaki  indokok  indokolták,  hogy  oda  kerüljenek.  Azok  a  terv  szerint 
bizonyos  módosításokkal  kerültek  műanyag  sapkával  ellátva,  ezek  nem  kerültek 
öntvényfedlappal  betonnal  ellátva.  Az  üzemeltetővel  való  egyeztetés  folytán  változtatási 
javaslat  van  beadva  a  tervtől  eltérő  megoldásra.  Ha  ezt  jóváhagyják,  és  a  források  is 
meglesznek, akkor a zöldterületi részen úgy lesz kivitelezve, ahogy műszakilag egyeztették. 
Kapubejáróval  kapcsolatban  elmondja,  sikerült  kompromisszumot  kötni  az  üzemeltetővel. 
Átadás-átvétel  formájában  kapták  meg  az  öntvény  fedlapokat,  hogy  ne  kerüljenek 
lebetonozásra. 
Téli és nyári hónapokkal kapcsolatban elmondja, tudni kell, hogy nagyon komoly szakhatóság 
van  bevonva.  Meghatározták  azt,  hogy  mik  azok  az  intervallumok,  amivel  egy 
szennyvíztelepet kell üzemeltetni, próbaüzemhez milyen feladatok kellenek. Kéri a lakosokat, 
hogy minél  többen kössenek rá.  Tájékoztatása  szerint  az  intézmények  rajta  vannak,  mint 
nagyobb  fogyasztók.  Ez  egy  kicsit  megnyugvás.  Számításaik  szerint  150  m3 napi 
mennyiségnek  kell  megérkezni.  Természetesen  ezek  is  számszaki  adatok,  mérnöki 
számítások. Akkor tudja ezt prezentálni a próbaüzembe bevont üzemeltetőnek az órán látszik.

Krizsán György elmondja, úgy van, hogy próbaüzem alatt nem szednek díjat. Ha valaki június 
16-án fog rákötni, és addig szippant, akkor június 16-ig egy költséget saját magára vállal, a 
szippantási költséget. Neki nincs csak egy hónapja, amíg nem fizet csatornadíjat. Ha valaki 
február 3-án ráköt, akkor február 3-ától nincs költsége.
Öntvényfeldappal  kapcsolatban elmondja,  az első pillanattól  fogva ahhoz ragaszkodott,  és 
azért  küzdött,  hogy vagy az ötvényfedlappal azonos, hasonló minőségű, hasonló funkciójú 
legyen a nem bejárókban is. Nem akarják elfogadni, hogy nem bejárókban, bejárókban kívül 
lévő  helyen  csak  „sapka”  legyen.  Változtatással  fordult  a  közreműködő  szervezethez  a 
kivitelező. Nehéz átvinni ezeket, ami nincs benne a tervben. Viszonylag jó érveket hozott fel a 
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kivitelező. Nem öntvényfedlap lesz, de az öntvényfeldappal kompatibilis. Nem sapka, hanem 
fedlap. Szükséges és elégséges megoldás ez.
Kerti  csapos  témával  kapcsolatban  elmondja,  úgy  fogalmazna,  hogy  annyi  a 
szennyvízmennyiség, mint amennyi a vízmennyiség a díjszámításnál. Két megoldás van. A 
jelenlegi jogszabály azt mondja, hogy minden olyan ingatlannál, ahová telek is tartozik, ott 
mindenféle  külön értesítés  nélkül  a  vízmérő  által  mutatott  vízmennyiségnek  a  10  %-ával 
csökkentett szennyvízmennyiséget kell fizetni az év május 1-jétől szeptember 30-ig, akkor is, 
ha nem locsol az illető. Ezt úgy hívják, hogy locsolási kedvezmény. A következő évben már 
ha minden így marad, akár csapadékos időjárás van és nem kell locsolni, akkor május 1-jével 
ha valaki fogyaszt 15 m3 vizet egy hónapban, ebből 1,5 m3 le lesz vonva, és csak 13,5 m3 után 
kell fizetni. Másik módszerrel lehet megúszni, hogy annyi szennyvízdíjat fizessen, mint az 
elfogyasztott  víz,  ha locsolási  mérőt  szereltet  fel.  Meg van, hogy hova lehet  felszerelni  a 
locsolási mérőt. A kerti csaphoz ki kell alakítani egy aknát vagy a mostani vízmérő aknába 
lehet párhuzamosan kialakítani egy mérőt. Amit valaki a kerti csapról levesz, csak vízdíjjal 
lesz leszámolva. A többi víz + szennyvízdíjjal.
Ha  február  1-jéval  a  próbaüzem  megindul,  az  intézményeket  rá  lehet  kötni.  Amelyik 
ingatlanoknál  mindig problémát okoz a csapadékvíz,  belvíz,  a szikkasztója nem szikkaszt, 
érdekeltek lesznek, hogy minél előbb rákössenek. A 6 hónap próbaüzemből egy hónapnak 
minimálisan téli időszakra kellene esni. A hőmérséklet a lényeg, nem az, hogy február 28-at 
írnak. Ha február közepén szennyvíz csorog a telepre, akkor lesz minimum egy hónapnyi téli 
üzemnek minősített próbaüzem.

Dr.  Prozlik  László  az  önerővel  kapcsolatosan  elmondja,  említette,  hogy  a  pályázatot 
benyújtották, ezzel párhuzamosan az önerő finanszírozással kapcsolatos terveket is be kellett 
adni, csatolni annak a banknak a jóváhagyását, aki ezt fogja finanszírozni. A bankkal ez a 
szerződés 2010. őszén lett aláírva. 2011-ben elfogadták a pályázatot. Alá lett írva 2011. június 
3-án,  rá 8 hónapra a  bank egyoldalúan módosította  a szerződést,  és csak 18 külön kérést 
intézett  az önkormányzathoz,  amit  teljesíteni  kellett,  hogy a továbbiakban is  tudja  a bank 
finanszírozni  a  pénzt.  Előírta  ez  egész  projekt  auditálását  és  a  jogi  átvilágítást.  A  PIU 
szervezet, a minisztérium több osztályán keresztül mennek ezek a dolgok, de így lehetett csak 
finanszírozni az önerőt a bank részéről. Ezt próbálták teljesíteni. Minden nagy beruházás több 
mint  2  éve  áll  az  országban  önerő-finanszírozás  tekintetében,  nem  beszélve  az 
önkormányzatokról.  Úgy féltek  a  bankok az  önkormányzatoktól,  mint  ördög a  tömjéntől. 
Addig, míg az önkormányzattól a pénzek vissza tudtak csorogni, addig adta a kölcsönt. Mikor 
nem  látták  a  megfelelő  törvényi  hátteret,  akkor  becsukták  a  kaput.  Elsősorban  az 
önkormányzatokat  nem  igen  finanszírozták.  Látva  ezt  a  kormány,  erre  próbált  lépni.  A 
pályázatnál  a  maximum 85  %-os  intenzitás  volt.  Ezt  megemelte  95  %-ra.  Elölről  kellett 
kezdeni  mindent.  Addig,  amíg  erről  nincs  döntés,  addig  aláírt  szerződés  van  a  80,6  % 
támogatási intenzitásra. Beadták az új CBA számítást, megvan az elsődleges átvilágítás. Erről 
még hivatalosan nyilatkozni nem tud, csak annyit, hogy feltehetően 93 % fölötti támogatási 
intenzitás lesz. Erről fél év körül fognak tájékozódni. Akkor, amikor a beruházásnál minden le 
lesz rendezve.  A közbeszerző  azon van,  hogy ez a támogatási  szerződés minél  magasabb 
legyen. Mindenki 100 hónapra kötötte az előtakarékossági szerződést. Nem hiszi, hogy ezt 
módosítani  ildomos.  Ha  lesz  ettől  pontosabb  információ,  első  lesz,  hogy  a  lakosságot 
értesíteni fogja.

Zana János kérdése, ki fogja a tulajdonosi jogokat a továbbiakban gyakorolni?

Krizsán György elmondja, ami a szennyvíztisztító telepen van és vízműnek minősül, az az 
illetékes  önkormányzat  tulajdona.  Csak az üzemletetői  szerepkörben tud működni,  aki  ezt 
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üzemelteti.  Három üzemeltetési  formában működtetheti.  Ha ők lesznek azok,  idejönnek a 
működtető eszközeikkel, és ezt a művet, ami Gádoroson több milliárd forintból megvalósult, 
ezeket  a  műveket  üzemelteti,  de  az  önkormányzat  könyveiben  lesznek  nyilvántartva.  Az 
önkormányzat vagyonát gyarapítják.

Dr. Prozlik László elmondja, a vízi közmű társulat társberuházója a beruházásnak. Amikor át 
lesz adva, akkor az önkormányzat  tulajdonába átadják az egész rendszert,  de azzal az egy 
mozdulattal az önkormányzat mivel nem üzemeltetheti, valakinek át fogja adni üzemeltetni, a 
tulajdonjoga természetesen a gádorosi önkormányzaté.
További  kérdés  és  hozzászólás  hiányában  felteszi  szavazásra,  ki  ért  egyet  állásáról  szóló 
tájékoztató elfogadásával?

A Képviselő-testület  – 5 igen szavazattal,  ellenszavazat  és tartózkodás  nélkül  –  az alábbi 
határozatot hozta:

4/2013. (I. 21.) KT. számú határozat:
A  Képviselő-testület  a  szennyvízberuházás 
állásáról szóló tájékoztatót elfogadja.

2.) Tájékoztató a 2012. évi költségvetés végrehajtásáról
3.) Tájékoztató a 2013. évi költségvetési javaslatokról

Dr.  Prozlik  László  a  2012.  évi  költségvetés  végrehajtásáról  és  a  2013.  évi  költségvetési 
javaslatokról szóló tájékoztató ismertetése után – mely beszámoló a jegyzőkönyv mellékletét 
képezi – várja az azokkal kapcsolatos kérdéseket, véleményeket.

Palai  József  elmondja,  tájékoztatókat  végighallgatva  azt  sem  tudja,  hogy  sírjon  vagy 
nevessen.  Évről-évre  ugyanazokat  a  panaszokat  hallja.  Azt  látja,  hogy  a  testület  semmi 
egyebet nem csinál, kap az államtól pénzt, és elkölti. Ezen már értelmetlen vitatkozni.
A demográfiai adatok elkeserítők. Ha így haladnak tovább, Gádorosnak egyre kevesebb lesz a 
népessége.  A  fiatal  miért  maradjon  ebben  a  faluban?  Valamit  tenni  kellene.  Évről-évre 
mondja, hogy a testület próbáljon olyan lehetőséget teremteni a faluban, hogy egy vállalkozó 
idejöjjön munkahelyet  teremteni.  Meglepetéssel tapasztalja,  hogy egyre több polgármester, 
települési képviselő jelenik meg és keres kapcsolatokat különböző rendezvényeken. Mindent 
elkövetnek, hogy odajussanak vállalkozókhoz, hogy a saját településüket vonzóbbá tegyék. Ez 
a jövő útja, aki nem ezt teszi, az hosszú távon nem fog fennmaradni. 
A szovátai  pihenőházat  gyorsan elintézte  polgármester úr, nincs ezen mit ragozni,  minden 
évben  kijelentik,  hogy nullaszaldóssá  teszik.  Lakatot  tesznek  rá,  körbekerítik,  hogy el  ne 
lopják. Valamikor úgy indult ez, hogy az aranytojást tojó tyúk.
Polgármester úr a konszolidációt elintézte egy mondattal. Több mint 100 millió forintot adott 
az állam. Nem tudja, hogy mi lett volna 2013-ban vagy 2014-ben ha nem ad. Óriási dolognak 
tartotta, hogy megmentette. Minden polgár, aki adót fizet, ez után amikor befizeti, gondoljon 
bele, hogy Gádoros az állam adósságát 100 millió forinttal megnövelte, ezt is az ő pénzéből 
fogják kifizetni. Mint vállalkozó, neki senki sem nyom a zsebébe pénzt. Hallható volt, hogy 
megint elvettek valamennyi pénzt, és hogy keserves lesz. Mit tesznek érte, hogy több legyen?

Dr. Prozlik László elmondja, hogy a demográfiai mutatók így alakultak, ez nemcsak gádorosi 
specialitás. 1-2 kivételével minden településen Békés megyében csökken a lélekszám. Tavalyi 
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évben jelent meg, hogy egy város nagyságú lélekszámmal csökkent 5 év alatt Békés megye 
lakossága.
A  adósságkonszolidációval  kapcsolatban  elmondja,  a  feladatfinanszírozást  úgy  is  lehet 
tekinteni,  hogy  ez  egy  nagyon  önkormányzat-ellenes,  és  az  önkormányzatiságot  elfelejti. 
Körülbelül 40 %-kal finanszírozzák alul az önkormányzatokat 2013-ban. Ismerve a 2013-as 
adatokat,  többen azt mondják,  hogy inkább ne lett  volna konszolidáció,  csak az előző évi 
finanszírozás lett volna meg. Az önkormányzat sokkal jobban járt volna. Nem tudja, miért van 
az  országos  költségvetésben,  hogy  200  milliárd  forint  volt  eddig  az  önkormányzatok 
kisegítésére, érdekes módon 2013-ban ez az összeg 400 milliárd forint. Duplájára emelték. 
Valószínű azért, mert a feladatfinanszírozás nem kiforrott dolog. 2013. év a próbaév.
A  gádorosi  önkormányzat  azon  önkormányzatok  közé  tartozik,  ahol  az  államtól  a 
konszolidációt megelőzően „ingyen” pénzt nem kaptak. Eddig egyetlen ÖNHIKI-s pályázatot 
nem tudtak benyújtani, mert mindig volt beruházás és tartalék, és minden számlát kifizettek. 
A gádorosi önkormányzatnak is nagyon jó lett volna, ha 10-20 millió forintot a számlájára 
utalnak. Ezen is el lehet gondolkodni.
A  munkahely  teremtés  lehetősége  pont  most  hangzik  el,  amikor  tavalyi  évben  az 
önkormányzat is sokat tett azért, hogy munkahelyet teremtsen. Itt volt a szennyvízberuházás, 
ahol páran dolgoztak. Ezután is páran dolgozni fognak majd. Az önkormányzat tavalyi évben 
32 főt foglalkoztatott csak a START munkaprogramban, összességében 92 főt. Nem tudja, 
egy-egy vállalkozás 10-20 főnél foglalkoztat-e többet.  Megpróbálják azokat foglalkoztatni, 
akik  rá  vannak  kényszerítve  amiatt,  hogy  megkapják  a  szociális  támogatást.  Utolsó 
pillanatban  jönnek,  hogy  1  év  alatt  nem  sikerült  megszerezni  a  szükséges  ledolgozott 
munkanapot.  2013-ban  75  főt  fognak  foglalkoztatni.  Mezőgazdasági  tevékenységgel  is 
megpróbálkoznak.  Amit  termelnek,  a  konyhánál  fogják  értékesíteni,  ez  által  a  gyermekek 
étkeztetése olcsóbba kerül az önkormányzatnak. Ennyit tud az önkormányzat tenni. 
Több évig üres volt a Darányi utcai épület, több telkük van, amit baráti alapon ki tudnak adni. 
Aki  10  fő  fölött  foglalkoztat,  adókedvezményben  részesül.  A  gádorosi  önkormányzat  is 
minden lehetőséget megragad, hogy legyen lehetőség.
A Darányi utcában egymás után két varroda is üzemelt fél évig. Most bérleti jogviszonyban 
van az az épület. Kéri, hogy az ostorozás mellett szíveskedjenek esetleg vállalkozót javasolni, 
hogy jöjjön  ide.  Ígéri,  hogy az  önkormányzat  mindent  megtesz,  hogy a  vállalkozó  itt  is 
maradjon.

Palai József elmondja, a közmunkaprogram, a START munkaprogram mind az önkormányzat 
által  megteremtett  lehetőség  volt,  amire  lehetett  pályázni.  A kormány adta  a  pénzt.  Nem 
kellett érte erősen megdolgozni. Ne vegyék egy kalap alá a vállalkozó idehozatalával. Azért 
dolgozni kell kőkeményen.

Kurunczi Zoltán elmondja, mióta ide jár, most hallja először a közmeghallgatásra vonatkozó 
rendelkezést. Van egy olyan része a dolognak, hogy amiben nem tudnak válaszolni, írásban 
fogják  közölni  a  kérdést  felvetővel  a  választ.  Három  éve  tesz  fel  kérdéseket,  mindig 
megígérik, hogy írásban válaszolnak. Egyetlen egy írásos választ nem kapott, gondolja, hogy 
más sem.
Az első  téma  a  következő.  Először  Gádorosról  indultak  el.  Orosházára,  Szentesre,  egyéb 
helyekre. Aztán elindultak azok, akik a község értelmiségét képviselik. Elindultak az orvosok, 
a  gyógyszerész.  Ma már  ott  tartanak,  hogy a vállalkozók is  azon gondolkodnak,  hogy itt 
hagyják Gádorost. Ez nemcsak demográfiai döntés. Mi lesz ennek a vége? Van-e elképzelés 
arról, hogy ezeket az embereket itt tartsák? Mert eddig ilyen elképzelésről nem hallott.
Egy  2012.  május  24-én  készült  testületi  jegyzőkönyvből  olvas  fel.  „Dr.  Prozlik  László 
elmondja, az igazsághoz az is hozzátartozik, hogy olyan népszavazás, ahol 16 %-os részvétel 
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van,  az elgondolkodtató.  Aki indította,  az magát  tette  nevetségessé.”  Négy éve a szovátai 
pihenőház ráfizetéses. Nem nevetségessé váltak, hanem bizalmukat vesztették a község előtt 
ezzel a beruházással. Könnyebb a helyzetük, mert nem kell visszafizetni. Ettől függetlenül az 
üdülőház  továbbra  is  veszteséges  lesz.  Igazuk  volt.  Minden  demokratikus  szabályt 
félredobtak, megszegtek annak érdekében, hogy az emberek oda jussanak, hogy ne menjenek 
el szavazni. Elvesztették a bizalmukat, ez most is érződik a községen.
Az  emberek  egyenlőségével  kapcsolatos  a  következő  téma.  Sajnos  az  a  helyzet,  hogy  a 
községben vannak egyenlő és még egyenlőbb emberek. Két vagy három közmeghallgatáson 
kérték azt a lehetőséget, hogy miután a Szent István utcai sitt tároló betelt, legyen lehetőség, 
hogy konténerbe a sittet elhelyezzék, és elszállítsák. Érdekes módon mégis voltak egyenlőbb 
emberek, akiknek a lakásfelújításból a sittet beszállították a Szent István utcai telephelyre. 
Más ugyanezt nem tudta megtenni.
2012-ben Gádoroson közel 1000 ház tűrte, mert tűrnie kellett, hogy összetörjék a bejáróját, a 
járdáját, a kerítés oldalát, hogy a szennyvíz rendben menjen. Gádoroson egyetlen egy ház nem 
tűrte,  hogy  az  ő  háza  előtt  a  csatornát  elvezessék,  Gádoros  polgármestere.  Ennyit  az 
egyenlőségről.
A társadalmi érintkezés két legfontosabb helyszínének tartja a piacot meg a temetőt. Nézzék 
meg,  milyen.  Nem igaz,  hogy évtizedeken  keresztül  erre  a  két  nagyon  fontos  társadalmi 
kapcsolatokat előteremtő helyre ne legyen a községben pénze. Ma a temető olyan állapotban 
van, mint három évvel ezelőtt. A piacot meg tessék megnézni.
Kitér a gondozási központra is. Volt róla szó, hogy pályáztak, de arról nem, hogy nyertek-e. 
Kapcsolatban kerültek a gondozási központtal is. Olyan épületgépészeti állapotok uralkodnak, 
amelyek elképesztők. Napokon keresztül folyik a WC-ken keresztül a víz. Ezt a gondozási 
központnak kiszámlázza a vízmű. Odáig jutottak, hogy villanykörtét vittek be, mert sorban 
kiégnek.  Valószínű,  a  rendszer  a  rossz.  Csapadékos  idő  esetén  a  csapadékvíz  az  épület 
tövében áll meg. Romlik az épület állaga.  Nem igaz, hogy ne legyen arra lehetőség, hogy 
havonta,  negyedévente  egyszer  egy  szakember  végigjárja  villamossági,  épületgépészeti 
szempontból, és felírja azokat, amiket meg kell javítani. Kisjavításokról van szó.
A sportpályával  kapcsolatban elmondja,  látta  a kerítését,  ott  a kapu állandóan nyitva van, 
mindig becsukja a kiskaput, ha arra jár. Minek csinálták, ha nem lehet bezárni? Az megy be, 
aki akar, viszik, amit akarnak.
A  legutóbbi  közmeghallgatáson  is  szóvá  tette  a  Gádoroson  működő  egyházi  felekezetek 
helyzetét.  Az  evangélikusét  nem  nagyon  ismeri,  nincs  velük  kapcsolatban.  Volt  alkalma 
megnézni a belsejét, hadd ne mondja, hogy néz ki. A reformátust ismeri. Kis Sándor 80 év 
fölött van, mozgásképtelen. Nem tudja ellátni a feladatát. Nagyszénásról jár át a lelkész. Ilona 
néni  hasonló  korú,  nagyon  nehezen  mozog,  nehezen  tudja  rendben  tartani  a  templom 
környékét. Minden nap látja polgármester úr a romos templomot, mert a kertszomszédja. Nem 
lehetne  alkalmanként  odaküldeni  egy-két  közmunkást,  hogy  a  templom  körül  lévő  gazt 
kiírtsa?

Dr. Prozlik László elmondja, most is azt mondja, ami a 2012. május 22-i jegyzőkönyvben 
szerepel. A 16 %-os részvétel egy katasztrófa. A felelősséget azoknak kell vállalni, akik ezt 
szavazták. Nem beszélve arról, hogy az önkormányzatnak mennyibe került ez. A demokrácia 
nem a pénzről szól. A bizalomvesztéssel kapcsolatban elmondja, lehet, hogy Kurunczi Úrnál 
bizalomvesztés van, lehet, hogy több embernél az van már 4 éve. 2010-ben választás volt, a 
2010-es választás eredményéből nem a bizalomvesztést szűrte le. 
Egyenlőség  kérdésével  kapcsolatban  elmondja,  konkrétumot  szeretne  ezzel  kapcsolatban 
kérni. Az, hogy az önkormányzat a bérlet helyen több helyről befogadta a betontörmeléket. A 
mai napon elkezdték ledarálni azt. Útalapnak, parkoló alapnak és egyéb dologra hasznosítsák. 
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Ez  az  önkormányzatnak  ingyen  lesz.  Az  önkormányzat  átvette  a  lakosságtól,  hogy  ne  a 
lakosoknak kelljen elvinni.
Amikor a szennyvízberuházással kapcsolatban a terveket meglátta, a reakcióját az érintettek el 
tudnák  mondani.  Jobb  lett  volna,   ha  az  ő  szájukból  hangzik  el,  nem  pedig  tőle.  Azon 
szerencsétlen  emberek  közé  tartozik,  aki  előtt  két  akna  van.  Ennek  semmi  köze  a 
polgármesterséghez és ahhoz, aki ott lakik. Utólag megtudta, hogy ez nem is annyira nagy 
öröm, ott van két végakna. Általában a végaknáknál van az „illat”.  Tudta,  hogy ez lesz a 
legelső kifogás az utcában, hogy előtte nem törik fel a bejárót. Inkább törjék fel, ha még nem 
is tesznek bele csövet. Az is kifogás volt, hogy minden aknába merőlegesen lehet rákötni, 
kivétel a végakna. A végaknába nem merőlegesen kötnek rá. Nemcsak nála, a szomszédjánál 
is,  ott is végakna van. Két végaknát fog szagolni.  Ha gond lesz, elhívja az észrevételezőt 
trécselésre a kapu elé.
A temető felújítására pályázatot nyújtottak be. Ezelőtt négy évvel cukorrépa program keretén 
belül  pályáztak,  nem nyertek.  Van lehetőség  Leader-en  keresztül  pályázni  községközpont 
felújítása címszó alatt. Ha nincs pályázat, anélkül nem tudnak elindulni. Lassan akkor sem, ha 
10 % önerőt  kell  csak biztosítani.  A piac nem hivatalosan  piac.  Annak óriási  kritériumai 
vannak. A tervek szerint idén vagy jövőre 1 vagy 2 sor elárusító helyet be fognak fedni. A 
rajzok megvannak.
A gondozási  központ  pályázati  eredményéről  nem tud.  Nem tudja,  a  gépészet  és  a  járda 
milyen állapotban van. Az intézményvezető fog reagálni a felvetésre.
A sportpályával kapcsolatos felvetésről tud. Amikor a Berkó tanya melletti tanyában lakott 
két idős néni, a pályán keresztül hordták a vizet. Kitaposták az utat. Az ő kérésük volt, hogy 
ne kelljen körbejárniuk. Most egyik tanyában sem laknak. A pályahasználók figyelmét  fel 
fogják hívni, hogy szíveskedjenek az ajtót zárni.
Az  egyházi  felekezetek  helyzetével  kapcsolatban  elmondja,  tud  a  problémáról,  hozzá  is 
eljutott.  A  református  egyház  kérelme  eljutott  a  Képviselő-testülethez.  A  tatarozás 
befejezéséhez  két  évvel  ezelőtt  hozzájárult  a  testület.  Az  önkormányzat  támogatta  az 
egyházat. Ha kérés a kert kitakarítására vonatkozóan nincs, akkor furcsa dolog, hogy anélkül 
kitakarítják.  Mindenki  kérheti  azt,  hogy a  kertjét  kapálják  fel,  és  ápolják.  A szélső  utcai 
lakosok kérték, hogy a füvet előttük nyírják le. Ha nincs kérelem erre vonatkozóan, akkor azt 
nem tudják teljesíteni. Biztos, hogy van a községben olyan hely, ahol az emberek szépérzékét 
sérti, hogy nincs változás. Arról nem volt szó, hogy hány intézményt újítottak fel, és milyen 
áron. Nézzék meg, hogy még hány intézményt, önkormányzati tulajdonban lévő épületet nem 
újítottak fel. Egyszerűbb lenne körüljárni, hogy melyiket nem sikerült felújítani valamilyen 
oknál fogva. 85 %-os támogatottságú pályázaton nem tud az önkormányzat  részt venni. A 
napelemes rendszer kiépítésére vonatkozó pályázatnak is 85 %-os a finanszírozottsága. Nem 
tudnak belemenni, mert nem tudják a 15 %-ot biztosítani.

Bencsik Sándorné köszöni a gondozási központtal kapcsolatos felvetést. Valós problémákat 
vetett fel Kurunczi Úr. Intézményük 20 éve került átadásra. Az intézménynél elromlik, ami 
elromolhat.  Kicsapódik  az  égő,  elromlik  a  WC  tartály.  Havonta,  hetente  adódnak  ilyen 
problémák.  Ahogy  észreveszik,  ezekre  a  problémákra  reagálnak.  Elképzelhető,  hogy  két-
három napig folydogált a WC. Ahogy észreveszik, mindig orvosolják. A házi brigád javítja 
ezeket. Az elektromos rendszert mindig szakember javítja. Azért van, hogy pár napig pár égő 
nem ég. Ez így igaz. Mindig várnak a szakemberre. Ő nyúl hozzá, ő cseréli az égőket. Nem 
lehet  elmondani,  hogy  az  intézmény  állapota  olyan  drasztikus  lenne.  Érintésvédelmi 
felülvizsgálattal rendelkezik az intézmény. Ezeket az égőket ki kell cserélni, le kell cserélni 
energiatakarékosra, mert azok sokkal jobbak. Nem a vezetékeléssel van a baj. Folyamatosan 
arra  kérik  őket,  hogy  térjenek  át  az  új  égőkre.  Akkor  nem  fognak  ezek  a  problémák 
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előfordulni.  Nem is tehetnék meg, hogy az áramot ne figyeljék,  ne szakemberrel  nézessék 
meg a diszpécserközpont miatt. Nem lehet, hogy áram nélkül maradjanak.
Ha vittek be égőt,  köszöni szépen. Elfogadják az adományt.  Van rá egyébként  pénz,  meg 
fogják  vásárolni.  Az  udvaron  rossz  az  állapot.  Jönnek  nagy  járművek  a  bolthoz  és  az 
intézményhez  is.  Meg kell  várni  a  tavaszt,  hogy a szennyvízbekötés  süppedjen.  Nagy víz 
esetén körbe lehet bemenni az épületbe

Dr.  Prozlik  László elmondja,  más  választ  nem megadni,  és más  nem elfogadni  a  választ. 
Megkérte  a  jegyző  urat,  meg  is  ígérte,  hogy  két  évre  visszamenőleg  meg  fogja  nézni  a 
közmeghallgatások jegyzőkönyvét, mi az a téma, amit nem válaszoltak meg.

Kurunczi Zoltán elmondja, egyre jobban az az érzése, hogy nem érti polgármester úr, hogy 
miről  van szó,  vagy nem akarja érteni.  Belőlük nem a mindenáron való piszkálódás szól, 
hanem a segítő szándék. Elsősorban segíteni szeretne ebben a dologban, ha igényt tartanak rá. 
Nem lehetne megsúgni , hogy írjanak egy kérelmet a templom esetében. Így is működhet ám. 
Ennek ez a módja. Ha a faluért vannak, akkor ennek ez a módja.
A népszavazás december 21-én volt. Aranyvasárnap. Lett volna 10 időpontjuk arra, hogy a 
népszavazást megtartsák. Csak az volt a probléma, hogy addig nem épülhetett volna Szováta. 
Gőzerővel nekifogtak Szovátának. Akkor meg kellett volna állni, és megvárni, hogy mi lesz 
az embereknek a véleménye.  Ennek eredménye a 16 %. Azt mondták,  hogy menjenek el, 
amikor teljesen felesleges, mert már áll az épület.  Minden egyes demokratikus lehetőséget 
sutba dobtak. Kérték, hogy legyen közmeghallgatás, a testület elutasította.

Dr. Kishonti András felhívja Kurunczi Zoltán figyelmét a magyar nyelv szépségére. Az Ön 
egyes  szám,  az  Önök  többes  szám.  Legelőször  Szovátával  kapcsolatos  hozzászólásában 
hallotta ezt. Felhívja a figyelmét,  hogy a kollektív számonkérés és a kollektív büntetés az 
európai  kultúrkörben  ismeretlen,  az  európai  joggal  összeférhetetlen.  Amikor  a  beruházás 
történt, nem volt sem képviselő, sem alpolgármester. Magánemberként ő sem értett egyet a 
szovátai építkezéssel kapcsolatban. Nem volt abban a helyzetben, hogy akkor döntést hozzon. 
Ha a Képviselő-testület lejáratta magát és hiteltelenné vált, kéri szépen, hogy nevesítsen. Ő 
nem vett benne részt. 
A református templommal kapcsolatban elmondja, ő is felvetette korábban, hogy őrizzék meg 
értékeiket.  Akkor is szívesen válaszolt  volna rá, de Kurunczi úr nem várta meg a választ, 
elment.  Ha valaki feltesz egy kérdést és választ vár rá, az két emberen múlik.  Akkor sem 
illetékesnek érezte  magát.  Mint  keresztény ember  mondja,  hogy minden nyájnak van egy 
pásztora.  Ez  nagyjából  2000  éve  így  van.  A  pásztor  felelős  azért,  hogy  a  nyáj  hogyan 
működik. Elsősorban ezt a pásztornak kell elmondani. Meg kell nézni, hogy a templomok, 
egyházközségek  hogyan  működnek.  Értékeiket  meg  kell  védeni,  őrizni.  De  mindenki  a 
sajátját,  mert  a  templomok  azok  nem  az  önkormányzatok  tulajdonát  képezik,  azok  az 
egyházközség tulajdonában vannak.

Kurunczi Zoltán elmondja, a probléma ott van, hogy ez a testület eljuthatott volna odáig, hogy 
négy év után ki lehetne mondani, hogy ez egy rossz döntés volt. Ez a kötelességük. Ki kell 
mondani, mert másképp mindig rajtuk marad a bélyeg.
Ma már nincs nyáj, hiába van pásztor, nyáj nincs. Öregek és tehetetlenek, 2-5 ember jár a 
templomba, ők is öregek. Nincs nyáj, kivétel a katolikus egyház. Azt szeretné, ha ezek az 
épületek, amik több mint 100 évesek, maradandóak lennének, és őriznék azt a méltóságot, 
amiket maguknak kivívtak annak idején.
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Dr. Kishonti András elmondja, Kurunczi úr ugyanabba a hibába esett megint. Azt mondta, 
hogy ki kellett volna mondaniuk. Ő maga kimondta, hogy rossz döntést volt. Kimondta, hogy 
nem ért vele egyet.

Jámborcsik László Szováta ügyben annyit mond, akinek nem inge, ne vegye magára. Ismerte 
Kishonti álláspontját, ez a fórum lehetőséget adott, hogy kinyilvánítsa. A testületet nem tudja 
arra presszionálni,  hogy Szováta ügyben valamilyen szavazás történjen.  Ha kimondják,  ha 
nem, Szováta óriási tévedés volt.  Orbán Viktort meg kéne hívni Szovátára egy-két ingyen 
üdülési hétre. Még felülvizsgálat lehet. Nem biztos, hogy az államháztartáson kívülre kivitt 
pénzek vonatkozásában a konszolidáció így is fog maradni. Ezzel lehet, hogy még jobban fel 
tudják hívni Szováta ügyére a figyelmet.
Szatmári  Sándornét  felkéri,  szíveskedjen  tájékoztatni  őket,  hogy  2012-ben  hány 
vendégéjszakát töltöttek, mennyi gádorosi volt, mennyi bevétele volt a kft-nek, mennyi kiadás 
volt, milyen eredményt terveztek ere az időszakra.
Az egyházak kérdésében igaza van Kishonti alpolgármesternek és Kurunczinak is. Az is a 
falunkban van. A polgármester látja, és láthatja, aki közlekedik. Meg lehetne ezt csinálni, ha 
olyan a hozzáállás a falu vezetése részéről. 
A  2012-bes  évi  költségvetési  beszámolóban  a  polgármester  elmondja,  hogy  jelentős 
létszámleépítés  történt  az önkormányzatnál.  Ez miben nyilvánult  meg? Mi lesz 2013-ban. 
Látta a hivatal ajtaján, hogy kedden és csütörtökön ügyfélfogadás nincs. Szerdai napokon jön 
ügysegéd  a  járási  hivatalból.  Fent  vannak  a  kábeltévén,  hogy  milyen  ügyköröket  lát  el. 
Kedden és csütörtökön mit fognak a hivatalban csinálni, kártyáznak?
Feladatfinanszírozás lett. Feladatokat elvittek a járáshoz. További létszámleépítést terveznek? 
Hogy egyeznek meg az önkormányzatok és a járási hivatalok?
Említette  a  polgármester,  hogy  a  finanszírozás  változása  miatt  elképzelhető,  hogy  más 
intézmények is kikerülnek majd az önkormányzat égisze alól. Milyen intézményre gondolt?
Említette,  hogy  az  önkormányzatnak  joga  lesz  rendeletet  alkotni  annak  érdekében,  hogy 
bizonyos  önkormányzati  feladatokat,  kötelezettségeket  átruház  a  lakosokra.  Kéri  ennek  a 
jogszabálynak a számát.  Nem biztos,  hogy ezt jól értelmezte.  A jogalkotóknak az lenne a 
szándéka, hogy a lakosokra átruházzon feladatokat?
Elhangzott, hogy a 2013-as évi finanszírozás miatt el kell gondolkodni, hogy további önként 
vállalt feladatokról le kell mondani, vagy szűkíteni kell körét. Milyen önként vállalt feladatok 
elhagyására  gondolt?  Az 50 milliós  forráshiány van előreláthatólag  a  költségvetésben.  Az 
intézmények dolog kiadásokban is ki vannak feszítve.
Az idősek otthonának működését 2012-ben 26 millió forinttal egészítette ki az önkormányzat. 
Tavaly is feszegette ezt a témát. Miért van erre szükség? Profitorientált tevékenységként űzik 
ezt a tevékenységet nagyon sok helyen.

Dr. Prozlik László elmondja, mindent megtesznek annak érdekében, hogy az önkormányzati 
finanszírozás késlekedjen. Nem tudja, hogy ez a község támogatását segíti, vagy neki az a jó, 
ha  az  önkormányzatnak  rossz.  Feltehetően  az  utóbbi.  A  kft.  vezetőjének  írásban  kellene 
feltenni a kérdést. Úgy látja, hogy ő mint hallgató van jelen. 
Országos átlagban körülbelül az ügyiratok 5 %-ka került a járáshoz, maximum 10 %. Ha az 5 
%-ot veszi alapul,  az fél dolgozót jelent. Ennek ellenére az önkormányzatnak 4 főt kellett 
volna a járáshoz átirányítani. Úgy alakult a létszámleépítés, hogy 3 fő létszámleépítés. 2 fő a 
járáshoz került, egy tavalytól nem dolgozik a hivatalnál. Ez három fő. 
Bizonyos  feladatok  lakosságra  való  hárításával  kapcsolatban  elmondja,  feltételes  módban 
mondta, az önkormányzati törvény majdnem pontosan így fogalmaz. Ez nem azt jelenti, hogy 
az önkormányzat kívánja ezt bevezetni.
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Hogy milyen feladatokat kellene elhagyni és melyik intézményeknél, addig amíg Képviselő-
testületi döntés nincs,  addig erre nem tud válaszolni. Amíg nincs meg a költségvetés, addig 
felelőtlen lenne válaszolni.
Nem  álom  az,  hogy  a  dologi  kiadásokat  csökkentsék,  szinten  tartsák.  Nem  forintálisan 
határozták,  hanem  természetben  a  fogyasztást.  Egy  intézmény  kivételével  minden 
intézménynél  ezt  be  is  sikerült  tartani.  Közben  infláció  és  áremelés  volt.  Tételesen  a 
gázfelhasználás és villanyáram felhasználás mennyisége szinten volt tartva, illetve csökkent.
A gondozási központ is önként vállalt feladat. Ezen is el kell gondolkodni. Egyik napról a 
másikra intézményt megszüntetni lehetetlen. Ameddig az önkormányzat tudja finanszírozni, 
akkor  próbálja  is  finanszírozni.  A  legutóbbi  ülésen  elhangzott,  hogy  a  gyermeklétszám 
drasztikusan kevés, emiatt a testület döntést hozott, 9 + 7 főt finanszíroz az állam az óvoda 
esetében, szeptembertől pedig 9 + 5 főt. Az intézményvezető kompetenciája, hogy hogyan 
oldja meg ezt a feladatot. 

Bencsik Sándorné elmondja, a 26 millió forintos kiegészítés nem csak az idősek otthona. A 
gondozási  központ  ellát  négy  feladatot,  amik  a  szociális  étkeztetés,  idősek  klubja,  házi 
gondozás és idősek otthona. Ebből a négy szakfeladatból áll össze a 26 millió forint. Jelen 
pillanatban  a  szociális  étkeztetés,  a  házi  gondozás  és  idősek  klubja  kötelezően  ellátandó 
feladat. A finanszírozás a mostani számítások szerint is alulfinanszírozott. Mellé kell tenni az 
önkormányzatnak,  mert  kötelezően  ellátandó  feladat.  Az  idősek  otthona  működéséhez 
mostani  számítások  szerint  11  millió  forintot  kell  tenni.  Próbálnak  plusz  normatívát 
előteremteni, hogy a 11 milliót csökkentsék. Lehetne csökkenteni úgy, hogy emelik a térítési 
díjakat.  Tavalyi  számítások  szerint  az  idősek  otthonánál  113  ezer  forint  térítési  díjat 
kérhetnének törvény szerint. 

Varga József Jámborcsik  László kérdésére idézi,  a  Magyarország helyi  önkormányzatairól 
szóló 2011. évi CLXXXIX. törvény 8. §-ában valamint a 117-118. §-aiban foglaltakat.
Az önkormányzati törvény változtat a finanszírozáson. Azt mondja, hogy az állami támogatást 
csak meghatározott szempontok figyelembe vételével folyósítja. Ez azt jelenti, ha nem szerez 
be saját bevételt,  az állami támogatást az elvárhatóval akkor is csökkentik. A saját bevétel 
elsősorban a térítési  díj  és adó. Kimondja azt  is,  hogy a feladatfinanszírozási  rendszernek 
biztosítani  kell  a  helyi  önkormányzatok  bevételi  érdekeltségeinek  fenntartását.  Nem 
finanszírozza 100 %-ban, szedd be az adót, és egészítsd ki.
Létszám és  finanszírozás  között  nincs  összhang.  14 óvónőnek kellene  lenni  a  hét  óvodai 
csoportban, hogy meglegyen a kettes norma, amit az ágazati törvény ír elő. Januártól 8 óvónőt 
finanszíroz a költségvetés. Augusztus 31-ig nincs lehetőség csoportösszevonásra. A hirtelen 
átállás visszás kicsit. Nem lehet felkészülni, hogy a finanszírozás december 31-ről január 1-re 
csökken 5 fővel. Változtatni csak szeptember 1-től lehet. Az összhangot meg kellett  volna 
teremteni.

Jámborcsik László köszöni a jegyző úrnak a tájékoztatást. Meg fogja nézni. Nem arról szól, 
amiről beszélnek. Elbeszélnek egymás mellett.
Az elmúlt 12 év nem jó irányba ment. Minden szám arra mutat, hogy nekik van igazuk. A 
bizalomvesztés tényleg nincs meg, mert még mindig őt választották meg. 
Szovátával kapcsolatban elmondja, tévedés ne essék, tény és való, hogy mindent elkövettek, 
hogy a lakosok ne menjenek el szavazni. Addigra már rég átadták. Hazudott a kábeltévében a 
polgármester,  amikor  azt  mondta,  hogy  közgazdászok  által  készített  költségszámítás  van 
annak érdekében, hogy Szováta milyen jó beruházás. Ilyen nincs.
Csak azt  hiszik,  hogy válaszolnak a  kérdésekre.  A kft.  önkormányzati  cég,  minden egyes 
Szogádorral  kapcsolatos  számlával  tisztában  kell  lennie.  Van  jelentés,  tárgyalta  az 
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önkormányzat.  Meg  fogja  nézni  a  jegyzőkönyvet.  Nem  fog  írni.  Csak  azt  akarja,  hogy 
szembesüljön a lakosság a számokkal. 
Lehet,  hogy  a  költségcsökkentésről  nem  álmodni  kell.  Költségcsökkentésről  beszél,  nem 
mennyiségcsökkentésről.  A  gádorosiak  a  feketelevét  isszák  a  Prozlik  érának.  A 
szennyvízberuházással együtt. Kíváncsi arra, hogy mi lesz, ha garanciális időn túl előjönnek a 
bajok. Hiába nyertek 1,5 milliárd forintot. Hogy mennyi kárt csináltak a faluban, azt is össze 
lehetne  adni,  és  le  kell  vonni  a  támogatásból.  Kéri,  válaszoljanak  Szogádor  ügyben,  ha 
tudnak.

Szatmári  Sándorné  elmondja,  még  nincs  lezárva  a  2012-es  év.  Nem  is  adott  még  ilyen 
beszámolót a Képviselő-testületnek.

Dr. Prozlik László elmondja, ami a honlapon fent van, az publikus. Ha a 2012-es év le van 
zárva, kötelező a zárszámadást elkészíteni. Azt mindenki saját maga döntse el, hogy 12 éve 
milyen irányba megy a község. Igenis felelősen tud az önkormányzat dönteni. Az, hogy a 
finanszírozás ilyen helyzetben van, az nem a gádorosi önkormányzat hibája. Decemberben a 
pénzkészlet nem mínusz, hanem plusz. 17 millió forinttal. Bizonyos ésszerű határokon belül 
lehet a költségeket csökkenteni.
A szennyvízhez  a  lakosság többsége pozitívan  áll.  A károkozással  kapcsolatos  felvetést  a 
szakembereknek  kellett  volna  megtenni.  Van tartalékkeret  a  pályázati  pénzben.  Ha a  cég 
nincs, köteles a fővállalkozó megjavíttatni a problémát.
Ha valaki felelősen gazdálkodik, gondolkodik, a holnapra is gondol. Akár pályázati források, 
egyéb források után nyúl. Tavalyi évben akármilyen nehezen ment az önkormányzatnak, 91 
millió forint körüli összeget a községbe hoztak. Ez a község gyarapodását szolgálta. Hatból 5 
projektet  az önkormányzat  felvállalt  azért,  hogy foglalkoztassák  az embereket.  Idén ismét 
felvállalnak egy új dolgot is. Megtesznek mindent annak érdekében a szakemberekkel, hogy 
ez a dolog talpra essen. Téli foglalkoztatás keretében a beton és asztalos üzemet indítanak be. 
Járdákat fognak tavasszal lerakni. Nem kell tavasszal megvásárolni a térkövet. Nem várja el, 
hogy pozitív  véleményt  mondjanak. Lássák be, hogy korlátok is vannak. 2013-ban ezek a 
korlátok szűkülni fognak. Nem sírás ez, hanem ez a valóság. Ki kell hozni nullszaldósra a 
költségvetést.  Így  szeptember  1-ig  tud  működni  az  önkormányzat.  Utána  hozzányúl  a 
központi költségvetés. A másik oldalt is látni kell. A finanszírozást is meg kell nézni, hogy 
tényleg milyen lehetőség van. Örülne annak, ha mondanának egy ötletet.
Óvoda finanszírozása kapcsán elmondja, elfogadja, el is ismeri, hogy az óvoda finanszírozását 
helyre kell tenni. Eddig 13 fő volt egy csoportba átlagosan. Ennél az óvodai létszámnál ez a 
maximális  csoport.  Az országos  átlag  20  fő.  2013-ban viszont  csak  az  országos  átlagnak 
megfelelő csoportlétszám után finanszíroznak. Így jött ki, hogy 8 pedagógust és 7 kisegítőt 
finanszíroznak.  November  közepén  tudták  meg,  hogy  január  1-jén  nem  finanszírozzák  a 
jelenlegi  létszámot.  Január  1-től  augusztus  31-ig  7  csoportot  fenn  kell  tartani.  Sajnos  a 
költségvetési év és az óvodai év nem esik egybe. Finanszírozni kell, mert kötelező feladat, de 
miből? Minden egyes feladat alul van finanszírozva.

Tisóczki József elmondja, nagyon örül annak, hogy a Fidesz Keresztény Demokrata Néppárt 
kormánya  ezt  az  adósságállományt  átvállalta,  megszabadítva  ezt  a  települést  ettől  a  nagy 
adósságtól.
Jelenleg üzemel egy kamerarendszer. Valószínű, hogy a mostani jobb lesz. A most működő 
kamerarendszer beváltotta-e a hozzá fűzött reményeket? Miért kell új? 
A  testület  egy  évvel  ezelőtt  elfogadott  egy  határozatot,  hogy  a  szovátai  költségekről 
kimutatást kell készíteni. Nem tudja, hogy ez a kimutatás elkészült-e. Lehet ennek ismerni a 
számait?
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A Gádorosról ingázókat érinti nap mint nap az autóbusz közlekedés problémája. Tavasszal 
volt sokszor, hogy akik reggel utaztak Orosházára a 6.40-es járattal, nem fértek fel. Történt 
előrelépés.  Szeptembertől  kezdődően  két  autóbusz  indult.  Ez  beváltotta  a  hozzá  fűzött 
reményeket.  2-3 hónappal  később ebben változás  történt.  Aki  a  6.40-s  járattal  megpróbál 
elmenni, ismételten nem fog felférni a járatra. Mai nap nem a csuklós busz, hanem kisebb 
közlekedett . 6.50-es járaton is vannak. Azzal a járattal akinek be kell érni a munkahelyre és 
iskolába 7.25-re, azok időben nem fognak odaérni.  Késni fognak. Igazolatlan órát kapnak 
ezek a diákok. Az igazolatlan óráknak vonzataik vannak. Ami 7.15-kor indul, az jellemzően 
negyed nyolc után indul,  7.20-kor ér be a településre,  ez után fog elindulni.  Ebben kéri a 
segítséget, hogy legyen lépés sürgősen. 
Felekezetről  volt  szó.  Sajnálja,  hogy  nincs  itt  az  egyik  testületi  tag,  aki  a  katolikus 
felekezetnek a pásztora. Az elmúlt  időszakban ez a második,  amikor a közmeghallgatáson 
nem vesz részt. Innen kíván neki gyógyulást, jobbulást.

Dr.  Prozlik  László elmondja,  a kormány szándékát  üdvözölni  kell,  hogy egyszer  legalább 
tiszta vizet önt a pohárba. Csak akkor lehet elindulni egy új rendszeren, ha adósság nincs. 6-8 
éve alul volt finanszírozva az önkormányzat. Kimutatták, hogy 1000-1200 milliárd forinttal 
tartoznak az önkormányzatok. Pont ez a szám jön ki, ami az önkormányzatoknak adósság. Az 
új rendszer bevezetése, a feladatfinanszírozás csak akkor lehetséges, ha az önkormányzatot a 
tehertől megszabadítja.
Kegyetlenül  alul  van  tervezve  a  feladatfinanszírozás.  Körülbelül  40  %-kal  alul  vannak 
finanszírozva  az  önkormányzatok.  Ezek  a  számok  nem  légből  kapott,  hanem  konkrét 
adatokon nyugvó számok. 10 %-ot ki lehetne gazdálkodni, de 40 %-ot? A feladatfinanszírozás 
jó  ötlet,  minden  pénz  meg  van címkézve.  Az önkormányzatnál  lévő köztisztviselők  bérét 
finanszírozzák,  ha  ebből  valami  megmarad,  nem  fordíthatja  egyébre,  az  a  kincstárhoz 
visszakerül.
A szabad mozgástér a lakosságszám alapján adott fejkvóta, ami 2700 Ft/lakos. A gépjármű 
adónál  40  % marad  itt,  tavaly  100 %-a  maradt  itt.  Iparűzési  adó  esetében  fél  százalékot 
normatívába leszámítanak. Majdnem mindenütt 2 % volt az iparűzési adó, most csak másfél 
% marad meg. Ez a mozgástere az önkormányzatnak. Még van egy, az adók. Meggyőződése 
szerint nem ez a járható út. Biztos, hogy hozzá kell nyúlni a feladatfinanszírozáshoz, ezt már 
látják, majd kiderül, hogy mikor nyúlnak hozzá.
Ésszerű  és  logikus  volt  a  feladatok  átvitele  a  járáshoz,  de  ezt  egy  év  alatt  lezongorázni 
képtelenség.  3-4  év  alatt  ez  a  rendszer  talpra  esett  volna.  Ez  modern  államosítás. 
Önkormányzat ajánlja fel a dolgozóit, azt a vagyont, ami a köz vagyona, Gádoros vagyona. 
Az állam vagyona lett. Nincs pénz arra, hogy az ott levő dolgozókat leültessék. Harmadik nap 
bent járt a járási hivatalnál. A hivatalvezető ablaka be van szögelve. Az ablak és a fal között  
ki lehet látni. Az egész irodájában egyetlen egy íróasztal van. Akkor vittek be egy széket neki. 
Ez a járási hivatal irodája 2013. január 4-én. A többi is ilyen. Nagyszénáson kirendeltség van, 
de ott már iroda sincs kiürítve, nem tudnak dolgozni. Egy hónapon belül ez ki fog alakulni.  
Ezekre az apróságokra gondolni kellett volna, mindig a részletek között bújik meg az ördög.

Kurunczi Zoltán kérdése, biztos jó, hogy 17 millió forint megmarad az év végén? A dolog, 
hogy egymás mellett elbeszélnek, sokkal előbb kezdődött. Nem lenne jobb, ha néha esetleg 
egy-egy döntés előtt meghallgatnák őket is? Nem lenne előrevivő? Ahány ember, annyi fej, 
annyi  ész,  annyi  gondolkodás.  Mond  néhány  ötletet.  Vizsgálják  meg,  hogy  mennyi 
üzemanyag  fogy  egy  évben  Gádoroson.  Ebben  van  ráció.  Nézzék  meg,  hogy  menyi  a 
vízszámla, mennyi a karbantartási költség. Egyáltalán karbantartanak-e, vagy minden romlik, 
ahogy azt látják. A közhasznúakat arra használják-e, amire kellene, vagy arra, amire eszükbe 
jut? Az autóbusz ott áll hónapok óta. Biztos fizetni kell érte sokat. Kell nekik ezegyáltalán? 
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Mekkorák a fűtési számlák? Nem kellene azon gondolkozni, hogy ahol konvektoros fűtés van, 
lassan, fokozatosan előrelépni a központi fűtés kialakítására? A Pongó féle ház felújításában 
mi a ráció? Mi lesz belőle? Ismeretei  szerint az egy nagyon-nagyon rossz állapotban lévő 
épület. Földből és vályogból van.
Ha az állam átvállalta is a tartozásukat, kamatot csak ki kell fizetni. Az nem kis pénz. Mennyi 
kamatot fizetett Gádoros?

Dr. Prozlik László arra reagálva, hogy hallgassuk meg a másikat is elmondja, ha ők bárki 
meghívja bármilyen tanácskozásra, megbeszélésre, kötelessége elmenni, és el is megy. 1999-
ban  Gádoroson  volt  olyan  párt,  ami  már  nincs.  Ez  a  Munkáspárt.  Érdekes  módon  a 
munkáspárt kétszer meghívta, hogy mit akarnak. Azóta egyetlen egy párt, civil szervezet nem 
hívta meg, hogy beszéljen a községről, az elképzelésekről. Ennyit a közös gondolkodásról.
Üzemanyag-fogyasztással kapcsolatban elmondja, ki tudják mutatni, hogy mennyi volt, azt is, 
hogy  az  előző  évben  mennyivel  több  vagy  kevesebb  gép  dolgozott.  Az  üzemanyagot 
üzemanyagóra  számlálóval  mérik.  Megvan az  egy órára  vetített  üzemanyag-fogyasztása  a 
kisgépeknek. Meg fogják nézni.
Sekélyes kérdés, hogy a közmunkaprogramnál hatékonyan dolgoznak-e. Jól tudja, hogy tavaly 
milyen gondok és problémák voltak. Amikor a pályázatot beadták november közepén, akkor 
kezdtek gondolkodni, hogy van-e olyan ember a 260 között,  aki gádorosi munkanélküli és 
brigádvezetői feladatokat el tudna látni. Munkaügyes kollégával nézték, hogy keressenek már 
valakit, ezek mellé az emberek mellé oda kell állni. Ha nincs ott a munkavezető, nem tudni 
hogy  mit  csinál  a  dolgozó.  Ez  nem  a  versenyszféra.  Némelyik  embert  azért  nem  lehet 
elküldeni, mert ha jön szociális támogatásért jön, az drágábba kerül.
Az ötleteket köszöni.
A  Pongó  ház  állagát  meg  lehet  nézni.  Kurunczi  úr  mondta,  hogy  nézzék  meg  a 
közintézményeket,  a  templomokat.  A község  központjában  van  a  templomkert.  Egy  szép 
épület volt. Talán még az is lesz. Község központjában hagyják, hogy tönkremenjen a Pongó 
ház?  Állagmegóvás  szempontjából  is  jó  a  pályázat.  Ott  egy vendégház  és  idegenforgalmi 
helyiség kialakítása valósul meg. Ez 100 %-os finanszírozású pályázat. 
Nem tudta,  hogy a 6.40-es busszal kapcsolatban váltás történt.  A Volán társasággal  ismét 
felveszi a kapcsolatot.  Amikor konkrétumot tud, hogy miért  történt,  a választ írásban meg 
fogja adni.

Kurunczi Zoltán kérdése,  hogy nem lenne esedékes,  ha ők hívnák meg azokat,  akiknek a 
véleményére kíváncsiak? Az ott ülők vannak döntéshelyzetben.

Dr. Prozlik László elmondja, a Képviselő-testületi ülés nyílt, bárki bemehet.

Kurunczi Zoltán nem a Képviselő-testületi ülésre gondol.

Jámborcsik László elmondja, ha Képviselő-testületi ülésre elmennek, nem kapnak szót. Meg 
lehet nézni a jegyzőkönyveket.  Tudja, hogy azért  nem adnak nekik szót, mert  feketelistán 
vannak. Ne nézzék már hülyének őket. 
Jó lenne, ha az önkormányzatot nem versenyszférával mérnék, és nem mint céget irányítana a 
polgármester. Ha cég lenne, már régesrég tönkrement volna. A tulajdonos régesrég leváltotta 
volna, vagy a cég tönkrement volna.

Tisóczki József észrevételei, hogy a kamerarendszerrel és szovátai üdülőházzal kapcsolatban 
feltett kérdéseire nem kapott választ.
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Dr. Prozlik László elmondja,  a szovátai  üdülővel kapcsolatos beszámolók a honlapon fent 
vannak. A 2013. évi elképzelésekről nem tud.
Egyet ne felejtsenek el, ha 80 millióból aszfaltozás, tető felújítás, iskola felújítás, járdaépítés 
lett  volna,  az itt  maradt  volna,  szép lenne.  De a 80 millió  forintot  nem tudják megfogni. 
Szovátán a 80 millió forint mobilizálható vagyon.
A jelenlegi kamera nem rendszámfelismerő, éjjel nappal látó. Bizonyos sziluetteket lehet látni 
a felvételeken. A gépkocsit be lehet azonosítani, a rendszámot nem. A környéken Gádoroson 
van ilyen kamerarendszer. Keresik meg más településekről, rendőrségről, hogy megnézhessék 
a felvételeket. A dolognak pozitív kicsengése van.

Tisóczki József az új kamerarendszer tervezése kapcsán javaslatot tesz. 1-2 kameraképet fel 
lehetne helyezni az internetre, ami nyilvános kamera lehetne. A nap 24 órájában az internetről 
követni lehetne.

Dr.  Prozlik  László  elmondja,  a  mostani  és  a  megvalósuló  rendszer  is  zárt  rendszer,  csak 
rendőrség tud belenézni.  A kamerák helyének meghatározásánál  a javaslatokat  köszönettel 
veszi.
További  kérdés  és  vélemény  hiányában  felteszi  szavazásra,  ki  ért  egyet  a  2012.  évi 
költségvetés  végrehajtásáról  és  a  2013.  évi  költségvetési  javaslatokról  szóló  tájékoztató 
elfogadásával szóló tájékoztatók elfogadásával?

A Képviselő-testület – 4 igen szavazattal, 1 ellenszavazattal, tartózkodás nélkül – az alábbi 
határozatot hozta:

5/2013. (I. 21.) KT. számú határozat:
A Képviselő-testület  a 2012. évi  költségvetés 
végrehajtásáról  és  a  2013.  évi  költségvetési 
javaslatokról szóló tájékoztatókat elfogadja.

Dr. Prozlik László ezek után megköszöni részvételt. Akik nem kapták meg a választ, azoknak 
írásban meg fogják küldeni. A közmeghallgatást bezárja.

K. m. f.

Dr. Prozlik László Varga József
polgármester jegyző
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